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 نماینده اردبیل در مجلس شورای اسلامی در جریان 
بازدید از بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی صنایع 
کشاورزی و مواد غذایی گفت : شناسایی نیازهای بازار 
داخلی و خارجی و رفع موانع بر سر راه رونق صادرات 
مخصوصا در زمینه تامین بازار پر مصرف کشــورهای 
بنگاه  از مهمترین راهکارها برای فعال سازی  همسایه 

های تولیدی در شرایط تحریم محسوب می شود
ســیدکاظم موســوی با تاکیدبر ضرورت حمایت از 
برگزاری نمایشگاه های تخصصی تقاضا محور که منجر 
به هدفمند ســازی تولید و تقویت بخش خصوصی می 
شــود، گفت: توســعه کارآفرینی و ایجاد بازار های 
جدید متناسب با نیاز ها  و تنوع گسترده در صادرات 
محصولات کشاورزی و غذایی از ظرفیت های ایران در 

این حوزه است. 
وی با اشــاره به همجواری اســتان  اردبیل با کشور 
آذربایجان و اینکه این اســتان قطب کشاورزی است، 
باغی  اکثر محصولات  تولید  ایران در  خاطرنشان کرد: 
در رتبه خوبی قرار گرفته است و لازم است تا با ظهور 
شرکت های دانش بنیان نســبت به ایجاد زیر ساخت 
های علمــی و تخصصی در صنعت مــواد و غذا توجه 

بیشتری شود.
رییس مجمع نمایندگان استان اردبیل افزود: علاوه بر 
این قشر عظیمی از جوانان خلاق می توانند با حمایت 
های لازم تحول جدیدی را با تکیه بر تخصص و تعهد به 

وجود آورند.
اقتصــادی مجلس تصریح  رئیس کمســیون  نایب 
کرد:  شناسایی فرصت ها و بهره گیری از نتایج تحقیق 
ها، به کارگیری نیروی انســانی غنی کار آمد و ماشین 
آلات مدرن می تواند به بهبود و توسعه صنایع غذایی 
کمک شــایانی کند و علاوه بر این باعث رشد و توسعه 
اقتصادی کشــور و کمرنگ کردن وابستگی به درآمد 

های نفتی شود.
موسوی در پایان گفت:   شــرکت در نمایشگاه ها به 
عنوان ویترینی برای نمایــش توانمندی های صنعت و 
ظرفیت های داخلی از اهمیت بالای برخوردار اســت. 
و اقدامات شایســته و مهمی برای صنعت نمایشگاهی 
صورت گرفته است که مورد حمایت جدی مجلس می 

باشد.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی مطرح کرد :

 ضرورت توجه به
 توسعه اقتصاد غیرنفتی

 و رونق صادرات 

روز دوم نمایشگاه ایران اگرو فود با افزایش بازدید متخصصان مواجه شد

رضایت شرکت های حاضر در نمایشگاه ایران اگروفود
 از افزایش بازدید های تخصصی روز دوم 

هر چند کــه در روز 
بیست  برگزاری  نخست 
نمایشــگاه  هفتمین  و 
ایــران اگروفود، به دلیل 
رعایت پروتکل های بهداشــتی، و تحت 
تاثیر سایه کرونا، تعداد بازدید کنندگان 
نمایشگاه کمتر از ســال های قبل بود 
و تنها متخصصــان امــکان حضور در 
نمایشــگاه داشــتند و حتی افتتاحیه 
نمایشگاه اگروفود به دلیل رعایت پروتکل 
های بهداشتی برگزار نشــد، اما در روز 
دوم، حضور متخصصان در ســالن ها و 
غرفه های نمایشگاه افزایش یافت و البته 
همچنان رعایت پروتکل های بهداشتی، 
اســتقرار تیم های غربالگری در ورودی 

نمایشگاه و سالن ها مشهود بود.
تیم غربالگری با برخورداری از یک تیم 
پزشکی، شامل پزشک، پرستار و پرسنل 
حاضر در بخش های مختلف نمایشگاه،  
در بدو ورود بازدیدکنندگان تست های 
لازم را با تب ســنج انجــام می دهند و 
به مراجعه کنندگان، با ارائه بسته های 
بهداشتی شامل ماسک، دستکش، الکل، 
را  الکلی، ملاحظات بهداشتی  دستمال 

توصیه می کنند. 
بیســت و هفتمین نمایشگاه اگروفود 
ایــران در 14 و 15 مهرمــاه 99  نیــز 
در ســایه ویروس کرونــا، و محدودیت 
هــای موجــود برگــزار شــد و اگرچه 
بازدید عادی  نــدارد و تنها متخصصان 
مرتبط با صنایع غذایی و کشــاورزی با 
ارائه کارت مخصوص امــکان بازدید از 
نمایشگاه را داشــتند، اما در عین حال 
برگزاری این نمایشگاه، نقطه امیدی از 
جهاد تولیدکنندگان و صنعتگران را در 
ســال جهش تولید به نمایش گذاشت 
و نمایشــگاه اگروفود به عنوان سومین 
نمایشــگاه برگزار شــده در سال جاری 
بعد از نمایشگاه های شیرینی و شکلات 
و صنعت ساختمان و آسانسور، توانست 
شور و نشاط خاصی را در صنایع غذایی و 
اقتصاد کشور در سال جهش تولید ایجاد 

کند.  
در روز دوم این نمایشگاه، متخصصان 
و بازدیدکنندگان، رضایت قابل توجهی 
از حضور خود را در این نمایشگاه اعلام 
کردنــد و در گفت وگو بــا خبرنگاران 
اقتصــاد و نمایشــگاه، ابــراز کردند که 
نمایشگاه بر خلاف تصور آنها که فکر می 
کردند کرونا امکان حضور و گفت وگو با 
متخصصان و مشــتریان و شرکت ها را 

ندهد، اما عملا مفید بوده و برگزاری این 
نمایشــگاه ها می تواند به گردش چرخ 

اقتصاد و صنعت کشور کمک کند. 
رعایت پروتکل های بهداشــتی ستاد 
مقابله با کرونا، در این نمایشــگاه بسیار 
پر رنگ بود و در شــرایطی که به مدت 
یک هفته برخی شــغل هــا و حرفه ها 
تعطیل اعلام شــده تا از شیوع ویروس 
کرونا جلوگیری کند، مسوولان برگزاری 
نمایشــگاه، تمهیدات ویژه ای را در نظر 
گرفته و طرح غربالگری را در بدو ورود به 
نمایشگاه به اجرا گذاشته اند تا از سلامت 
بازدیدکنندگان و شــرکت کنندگان در 
نمایشــگاه و رعایت کامــل پروتکل ها 
مطمئن باشند و ملاحظات بهداشتی به 

خوبی رعایت شود. 
به همین منظور، تعــدادی از برگزار 
کنندگان در ورودی های نمایشــگاه، از 
طریق غربالگری و تب سنج و ارائه بسته 
کاملی از لوازم بهداشتی شامل ماسک، 
دستکش، و الکل و ژل، بازدیدکنندگان 
را مجهز بــه لوازم بهداشــتی کردند. از 
سوی دیگر،  دســتگاه های مخصوص 
ضــد عفونی کردن دســت هــا نیز در 
ورودی تمام سالن ها قرار گرفته و بازدید 
کنندگان با استفاده از الکل و ژل دست 
ها را ضد عفونی کرده و وارد سالن ها می 

شوند.
همچنین به دلیل شرایط کرونا و لزوم 
رعایت پروتکل های بهداشــتی، مراسم 
افتتاحیه مرســوم نمایشــگاه های بین 
المللی تخصصی برگزار نشد تا از اجتماع 
افراد، مســوولان، شــرکت کنندگان و 
بازدیدکنندگان نمایشگاه در یک محل 

خاص با تراکم زیاد جلوگیری شود. 
براین اســاس، حال و هوای نمایشگاه 
امسال با مشارکت متخصصان و حضور 
مدیران شــرکت ها، متفاوت از گذشته 
بــود.  بازدیدکننــدگان از طریق کارت 
شناسایی مخصوص، وارد نمایشگاه می 

شوند و نمایشگاه بازدید عمومی ندارد.
یکی از بازدیدکنندگان در پاســخ به 
پرســش خبرنگار اقتصاد ونمایشگاه که 
نمایشگاه امســال را چگونه ارزیابی می 
کنید گفت: مسوولان غرفه ها در پاسخ 
به پرسش ها و مباحث مورد نظر، وقت 
زیادی را صــرف می کننــد و کاملا به 
پرسش ها و نکات مورد نظر متخصصان 
حاضر در نمایشگاه پاسخ می دهند و در 
نتیجه به خاطر جمعیت کمتر نمایشگاه 
امسال نسبت به نمایشگاه های سال های 

قبل، متخصصان اســتفاده بهتری می 
توانند از فضای نمایشگاه و گفت وگو با 
مدیران و کارشناسان شرکت ها داشته 

باشند. 
وی افزود: پاســخ گویی به سوالات به 
صورت کامل مــی تواند به ایجاد ارتباط 
بهتر و همچنین همــکاری بهتر کمک 
کند و کیفیت ارتباط بین افراد و شرکت 
ها در زمینه های مختلف تولید،  توزیع، 
فروش و بسته بندی را افزایش می دهد. 

وی در مــورد رعایــت ملاحظــات 
بهداشتی نیز گفت: از این موضوع بسیار 
رضایت دارد زیرا از دم درب نمایشــگاه، 
با غربالگری و تب ســنجی و همچنین 
ارائه یک بسته کامل دستکش و ماسک 
و دستمال الکل، به بازدیدکنندگان این 
اطمینان داده می شــود که با کمترین 
میزان آلودگی مواجه خواهد شد و برگزار 
کنندگان نه تنها از سلامت افراد حاضر 
در نمایشگاه اطمینان حاصل می کنند 
بلکه عملا بازدیدکننده با این وســایل 
می تواند از خود در برابر شیوع ویروس 

محافظت کند. 
وی ادامه داد: همه بازدیدکنندگان و 
شرکت کنندگان در نمایشگاه از ماسک 
استفاده کرده اند و افراد با مشاهده آنها 
احســاس خوبی از نظر رعایت پروتکل 

های بهداشتی دارد. 
 نظــر غرفــه داران در مورد 

نمایشگاه بیست و هفتم
یکی از غرفه های  شــرکت های مواد 
غذایــی در ایــن زمینه گفــت: فضای 
نمایشگاه فضای خیلی عالیست و هرسال 
برای ما یک فرصت است که بتوانیم از آن 
بهترین استفاده ها را کنیم ما خیلی وقت 
قبل تر از شروع برگزاری نمایشگاه آماده 
می شویم برای این  مدت چهار روزه ی 
کوتاه و با جزئیات کامل برنامه می  دهیم 
در تک تک برنامه ها فکر و برنامه ریزی 
می کنیم ولی وقتی وارد فضای نمایشگاه 
می شویم یک سری ســنگ اندازی ها، 
یک ســری موانعی هســت کــه به آن 
برمی خوریــم از ارگان هــای مختلف از 
افرادی که ممکن است خیلی صلاحیت 
ورود به مســائل را هم نداشته باشند و 
صرفا باعث می شــوند برنامه های ما که 
زمان زیادی برای آن صــرف کرده ایم 
تا یک اجرای بهتر داشــته باشیم اینها 
متوقف بشــود. این هــا دغدغه های ما 
هستند که بتوانیم هر آنچه که در ذهن 
ماست در کانسپت هســت را بتوانیم به 

مخاطبانمان نشــان بدهیم و به نمایش 
بگذاریم یک سری محدودیت های این 

شکلی وجود دارد. 
وی در پاسخ به این پرسش که بنظر 
شما کیفیت نمایشگاه امسال نسبت به 
ســال های دیگر چگونه است؟  گفت: 
چون بازدید کنندگان عمومی اجازه ورود 
ندارند. این که بازدید کنندگان عمومی 
کمتر شــدند فضای مذاکــره و فضای 
تخصصی را بیشتر کرده است وضعیت 

خیلی جذاب تر شده است 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا  نبود 
هیئت های خارجی اثر زیادی نگذاشته 
افزود: بالاخره ســر موضــوع کرونا این 
محدودیت ها هست و ما مراجعه کننده 
و درخواست برای صادرات کم نداشتیم  
ولی خب افرادی بودند که میخواســتند 
با واسطه محصول را صادر کنند و خیلی 
افرادی که مستقیم درخواست صادرات 
داشته باشــند نداشــتیم در نمایشگاه 

برخلاف سال های گذشته .
وی اظهار داشت:  در مجموع کیفیت 
نمایشــگاه بیســت و هفتم را مطلوب  
ارزیابی می کنیم و تنها برخی ســنگ 
اندازی ها مشکل دارد که امیدواریم حل 

شود. 
همچنین مدیرعامل یکی از شــرکت 
های حاضر در نمایشگاه در مورد کیفیت 
برگزاری نمایشگاه ایران آگروفود گفت:  
نمایشــگاه ها معمولا خیلی خوب بوده 
اند  در ادوار و دوره های مختلف ســال 
هایی که برگزار می شــود خیلی خوب 
بوده است. متاسفانه امسال به دلیل بحث 
کرونا و اینکه آن جنبه عمومی و بازدید 
عموم را امسال لغو کرده اند یک مقداری 
نمایشگاه خلوت شده که این کمک کرده 
به این که یک مقدار نمایشگاه تخصصی 
تر باشــد یعنی افرادی که در این زمینه 
تخصــص دارنــد و واقعا چیــزی برای 
ارائه دارند یا نیازمنــد بازدید و دریافت 

اطلاعات تخصصی اند حاضر شده اند. 
شرکت ها و افرادی مراجعه می کنند 
کــه در زمینه ی مــواد غذایــی چه از 
لحاظ واردات چــه از لحاظ تولید و چه 
از لحاظ خط های تولیــد مواد غذایی و 
ماشین آلات وابسته حرفی برای گفتن 
دارند مراجعه می کنند امسال بنظر بنده 
نمایشــگاه تخصصی تر و بهتــر برگزار 
می شود. سال های قبل از نظر جمعیت 
شــلوغ تر بود اما امســال تخصصی تر 
است و این را خود من به شخصه بیشتر 

می پسندم. یک مقداری حالا اون ازدهام 
جمعیت کمتر هســت این خلوت بودن 
هم فقط به دلیل نبود مراجعه کنندگان 
عمومی است مراجعه کنندگان تخصصی 
که بازدید می کردند نسبت به سال های 
قبل فرقی نکرده است و جو از نظر علمی 
تر بودن بلــه بار علمی این نمایشــگاه 

بیشتر از سال های قبل است
وی تاکید کرد: کیفیت این نمایشگاه 
از سال های گذشــته هم بیشتر شده و 

خیلی بهتر از سال های گذشته است
سرپرســت فروش و بازاریابی شرکت 
کولانســل نیز در این زمینه گفت:  ما از 
سال 92 در این نمایشگاه شرکت کرده 
ایم.  البته امسال به علت محدودیت کرونا 
اجــازه ورود بازدید کننــدگان عام داده 
نشده  و نمایشگاه کیفیت سال گذشته 
را مطمئنا ندارد این مربــوط به بازار یا 
مجری نمایشگاه نیست و تاثیر ویروس 
کرونا بر این موضوع اســت و نمایشگاه 
آگروفود جزو با کیفیت ترین نمایشگاه 
هایی است که برگزار میشود و امیدوارم 
از سال آینده به روال سابق برگردیم .وی 
افزود:  چون تنها شرکتی هستیم که در 
حوزه کشــاورزی در نمایشگاه هستیم 
مطمئنا متخصصانی که شرکت کرده اند 
مربوط به کشاورزی نیستند و مربوط به 
صنایع غذایی و بسته بندی هستند اما  
بازدید ما نیز خوب بوده چند نفری هم 
که بوده اند  که تاثیر گذار بودند و ارتباط 

خوبی با آنها برقرار شده است. 
رضا نیری هستم مدیرعامل مجموعه 
ی نیری ارگانیک که از سال 92 در این 
نمایشــگاه شــرکت می کند نیز گفت: 
امســال خیلی نمایشگاه خلوت تر است 
نســبت به سال گذشــته ولی احساس 
می کنم آنهایی که مشتری واقعی هستند 
بالاخره راهی را پیــدا کردند و آمده اند 
ولی خب ســال های گذشته نمایشگاه 
خیلی زنده تر و شلوغ تر بود و مشتری 
خیلی بیشــتری بود ولی الان مشتری 
های واقعی آمده اند، مشتری هایی که 
بازدیــد کننده تخصصی انــد، آمده اند 
پارسال مشتری های داشتیم که بیست 
درصد مشــتری بودنــد، می آمدند نگاه 
می کردند پنجاه درصد مشــتری بودند 
می رفتند فکر می کردنــد از این تعداد 
ده درصد بیست درصد خرید می کردند 
ولی امسال این بازدید کنندگان نزدیک 
هشــتاد درصد ممکن اســت تبدیل به 

قرارداد بشود و کار انجام بشود.

دفتر نشریه: خیابان سردار جنگل، بالاتر از میرزا بابایی، قبل از بهار
  بن بست فروردین، پلاک 22  تلفن: 46011773   

www.ecobition.ir  - چاپ: سلام

با همکاری: 
 روابط عمومی و امور بین الملل 

شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی ج.ا.ایران

هفته نامه بین المللی نمایشگاه های ایران
صاحب امتیاز، مدیرمسئول و سردبیر: بهزاد زرین پور
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به منظور  شرکت سحرچین ســلامت 
تولید و ارائه نوشــیدنی ایرانی با کیفیت 
برتر و اســتفاده از بهترین مواد اولیه در 
سال 1392 تاســیس گردیده است و در 
برند  با  زا  انرژی  حال حاضر نوشــیدنی 
TNT BLAST را تولید و به بازار داخل 

و خارج عرضه نموده است.
به مناسبت نمایشــگاه بیست و هفتم 
آگروفود با مدیــر عامل جوان و توانمند 
جعفرزاده  میلاد  امیر  سحرچین،  شرکت 
به گفت و گو نشسته ایم که در ادامه می 

خوانید: 
  شرکت ســحرچین چه کالایی در 

بازار عرضه می کند؟
تمرکز ســحرچین تولید نوشیدنی ها انرژی 
زا است و شعار ما در TNT ایجاد حس خوب 
خوردن و آشــامیدن در بین مصرف کنندگان 
است. همچنین برای عرضه راحت به مشتریان 
و نزدیک شــدن مصرف کنندگان محصولات 
سحرچین در اکثر فروشــگاه های زنجیره ای 

توزیع می شود. 
 کالا های سحرچین چه ویژگی هایی 

دارند؟
مــا در ســحرچین بــا تمرکز بر مســائل 
کیفــی محصــولات بــا کیفیتــی ارائه می 
دهیم، محصــولات ما تحت لیســانس ژرمن 

گروپ آلمــان در ایران تولید می شــوند و از 
فرمولاســیون تا فرایند تولید تحت لیسانس 

این شرکت است.
 شرکت ســحرچین چیس چه طرح 

های توسعه ای در دست اقدام دارد؟ 
مهمترین برنامه ما گسترش سبد محصولات 
مجموعه سحرچین با هدف گذاری برای انواع 
اقشــار و مصرف کنندگان در طی سال های 
آینده اســت بر این اســاس قصد داریم خط 

تولید خود را اضافه کنیم.
 شرکت شــما در بحث اشتغال چه 
اقداماتی انجام داده اســت و برنامه این 
شــرکت برای افزایش میزان اشتغال در 

سال های آتی چیست؟
سحرچین الان یک خانواده 40 نفره هست 
که امیدواریــم روز به روز بزرگ تر شــود به 
صورت غیر مســتقیم نیز 500 نفر در سراسر 

با مجموعه ما کار می کنند.
 صادرات هم دارید؟

به کشــورهای  بله محصولات ســحرچین 
عراق و افغانســتان صادر می شود و برنماه ما 
گسترش صادرات و توســعه آن به کشورهای 

حوزه خلیج فارس است. 
 مهم ترین چالش هــا و موانع پیش 

روی سحرچین چیست؟
مشــکلات فعلی کشور بر کســی پوشیده 
نیســت و تولید کننده ها با مشکلات عدیده 
ای مانند: تأمین مواد اولیه، مشکلات قسمت 
تولید و مجوزها روبرو هستند اما این مشکلات 

ما را متوقف نکرده است. 
در  حضــور  از  ســحرچین  هدف   

نمایشگاه آگروفود چیست؟
 نمایشــگاه فرصتی بــرای تجدیــد دیدار 
با شــرکای تجاری و به اشــتراک گذاشــتن 
تجربیات اســت همچنین در نمایشــگاه می 
توانیم با مصــرف کنندگان ارتبــاط نزدیکی 

برقرار و نیازهای آن ها را بهتر بشناسیم.

امیرمیلادجعفرزادهمدیرعاملشرکتسحرچینمطرحکرد:

ایجاد حس خوب خوردن و آشامیدن در مصرف کنندگان

بانک های کشور در حمایت 
از تولید و صنعتگران و رشد 
ســرمایه گذاری، نقش قابل 
توجهــی در تامیــن منابع، 
ارائه تسهیلات و تامین سرمایه در گردش 

دارند. 
در این زمینه در گفت وگو با کارشناسان  
اگروفود  ایران  نمایشگاه  در  سامان  بانک 
از صنعتگران،  ها  بانک  زمینه حمایت  در 
گفت وگویی انجام داده ایم که می خوانید:

 بفرمایید خودتــان را برای مخاطبان 
نشریه ی اقتصاد معرفی بفرمایید

ما کارشناســان بانک ســامان هستیم. بانک 
سامان در راستای برنامه های استراتژیک خود 
همواره در کنار فعالان صنعــت حضور دارد و  
تلاش می کند از این امکان  برای بهتر شــدن 

کسب و کار صنعت و رونق آن  استفاده کند. 
 ما در تمام نمایشــگاه ها شــرکت می کنیم. 
فقط همیــن نمایشــگاه نیســت در همه ی 
نمایشــگاه ها غرفه میگیریم کــه راه تردد را 
کوتاه کنیم و صنعتگر به راحتــی بتواند به ما 
دسترســی داشته باشــد و مشــکلات خود را 
مطرح کند و ما هم در راســتای کمک و پیش 

برد آن فعالیت ها کمکشان می کنیم.
 بانک سامان چه تسهیلاتی در حوزه 
و کشــاورزان در  مواد غذایی  ی صنایع 

اختیارشان قرار می دهد؟
بانک ســامان مطابق قوانیــن و مقرراتی که 
بانک مرکزی اعلام کرده است بر اساس اعتبار 
ســنجی  صنعتگر که با ضوابط خاصی صورت 
می گیرد به مشــتریان و صنعتگران تسهیلات 
می دهــد. این اعتبار ســنجی عمومی اســت 
و دســت فرد خاصی نیست. بر اســاس اعتبار 
ســنجی که انجام می شود و نیازی که صنعتگر 
دارد از خرید گرفته تا ســرمایه در گردش و... 

همراهی می کند.

 بفرمایید که ارزیابی شــما از این دو 
روز نمایشگاه چیست؟

اصلا مــا فکر نمی کردیم که در این شــرایط 
کرونایی این همه مراجعه کننده وجود داســته 
باشــد ما خودمان هم  به ایــن موضوع توجه 
داشتیم که  اگرچه کرونا هست ولی نمی توانیم  
اقتصاد را رها کنیم. ما باید در ســنگر دفاع از 
کشور و پیشبرد اقتصاد قدم برداریم. لذا همکار 
های ما با رعایت پروتکل های بهداشتی آمدند 
فقط بخاطر این که کمک تولید کشــور باشیم 
برای صنعت کشور کاری انجام دهیم. ما تعجب 
کردیم از این کــه مراجعه کننــده زیادی در 
نمایشگاه هســت بچه های ما که اینجا حضور 
دارند از بچه هــای اعتباری، بین المللی، ارزی، 
از همه ی مدیریت ها یک نماینده آمده تا اگر 
صنعتگر ســوالی دارد درباره ارز و تسهیلات و 
تسهیلات پرسنلی ســوال کند وجواب بگیرد. 
از شــعب خود همکاران را آوردیم که پاسخگو 
باشــند ما نمی توانیم به همــکاران بگوییم در 

باجه بنشــینند! دائم در غرفه هــای مختلف 
پاســخگویی دارند به دوســتان  صنعتگر و  به 
خصــوص چون نمایشــگاه تخصصــی صنایع 
غذایی هســت به آنها خدمات مــی دهیم و به 
نظر من خیلی جالب بود که با توجه به شرایط 
و سختی های کرونایی به خوبی استقبال شده 

است.
 شــعار بانک ســامان برای کمک به 
صنعتگران و بنگاه های اقتصادی چیست؟

پاییــن تمام برگه های ســامان هســت، ما 
می گوییم “با شــما هســتیم”. وقتی با شــما 
هســتیم یعنی همــه جا با شــما هســتیم، 
صنعتگری، شخصی، هرجا هستید هرکس که 

هستید حقیقی و حقوقی ما با شما هستیم 
در پایان اگر مطلبی مورد نظرتون هست که 

در قالب سوال است بفرمایید
نه متشــکرم و از برگزار کنندگان نمایشگاه 
و شــرکت کنندگان و صنعتگران وجهادگران 

تولید تشکر می کنیم. 

کارشناسانبانکساماندرنمایشگاهایراناگروفودمطرحکردند:

“با شما هستیم”
شعار بانک سامان در نمایشگاه ایران اگروفود در حمایت از صنعتگران



شماره 360 - مهر 41399



5شماره 360 - مهر 1399

بیســت و ســومین نمایشــگاه بین المللی جامع 
صنعت ساختمان طی روزهای چهاردهم تا هفدهم 
آبان ماه امسال در محل دائمی برپایی نمایشگاه های 

بین المللی استان اصفهان برگزار می شود.
به گــزارش ســتاد برگــزاری نمایشــگاه جامع 
صنعت ســاختمان اصفهان، مجــری برگزاری این 
نمایشگاه با اشــاره به اینکه نمایشگاه جامع صنعت 
ساختمان امسال با گســتردگی و انسجام بیشتری 
برگزار می شــود، گفت: این نمایشــگاه که تاکنون 
بیســت و دو دوره از آن برگزار شده به عنوان یکی 
از نمایشــگاه های تخصصی مهم و پــر مخاطب در 
سطح کشور شناخته می شود و شرکت های بسیاری 
علاقمند بــه حضــور در آن و ارائــه محصولات و 

خدمات خود هستند.
علیرضا آموخته با بیــان اینکه تاکنون حضور 80 
شرکت در بیست و سومین نمایشــگاه بین المللی 
جامع صنعــت ســاختمان اصفهان قطعی شــده 
اســت، افزود: تاکنون ظرفیت شــش هزار و 200 
مترمربع فضای مفید این نمایشــگاه تکمیل شده 
اما پیش بینی می شــود با توجه به زمان باقی مانده 

تا آغاز نمایشگاه، تعداد شــرکت های حاضر در این 
رویداد نمایشگاهی افزایش یابد.

وی دربــاره زمینــه فعالیت  شــرکت های حاضر 
در نمایشــگاه ســاختمان اصفهان تصریــح کرد: 
شــرکت های فعال در زمینه تولیدات و محصولات 
دکوراســیون داخلــی خانــه و آشــپزخانه، نما و 
پوشش های خارجی ساختمان، تجهیزات الکتریکی 
و مکانیکی، محصــولات مرتبط با سبک ســازی و 
مقاوم ســازی ســاختمان، مصالح اولیه ساختمانی 
و تولیدات مربــوط به بهینه ســازی مصرف انرژی 
ساختمان در این نمایشــگاه حضور خواهند داشت 
و محصــولات، خدمات و دســتاوردهای خود را به 

نمایش می گذارند.
مجری برگزاری بیست و سومین نمایشگاه جامع 
صنعت ســاختمان اصفهان یکی از اهداف برگزاری 
این نمایشگاه را گرد هم آوردن فعالان این صنعت 
اعم از تولیدکنندگان، توزیع کنندگان، خریداران و 
مصرف کنندگان در یــک زمان و یک مکان و توجه 
به ظرفیت های تولید داخل دانســت و تاکید کرد: 
ایجاد بستری مناســب برای تبادل تجربیات میان 

مشــارکت کنندگان و بازدیدکننــدگان، آشــنایی 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی بــا ظرفیت های 
موجود برای حضور در فعالیت های اقتصادی کشور، 
ایفای نقش به عنوان یک ابزار بازاریابی در خدمت 
صنعت ســاختمان و ایجاد فرصت ســرمایه گذاری 
مشــترک میان فعالان ایــن صنعــت قدرتمند از 
جملــه اهدافی به شــمار مــی رود که نمایشــگاه 
 ساختمان اصفهان بر اساس آن پایه گذاری و برگزار 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه این نمایشگاه جایگاه خود را در 
بین فعالان حوزه های مرتبط با صنعت ســاختمان 
تثبیت کرده اســت، گفت: همزمان بــا این رویداد 
ســایت دائمی نمایشــگاه بین المللی اصفهان واقع 
در منطقه روشن دشــت افتتاح و آغاز به کار خواهد 
کرد؛ بر همین اساس، شرکت مشاوران نمایشگاهی 
ســایانمای پارســیان به عنوان مجــری برگزاری 
نمایشــگاه صنعت ســاختمان اصفهان سعی دارد 
با برگزاری این نمایشــگاه به بســیاری از نیازهای 

علاقمندان و کارشناسان این حوزه پاسخ  دهد،
علاقمنــدان  گــزارش،  ایــن  اســاس  بــر 

ایــن  دربــاره  بیشــتر  اطلاعــات  کســب  بــه 
تلفن هــای  شــماره  بــا  می تواننــد  نمایشــگاه 

تمــاس  09354806393 و   03136633939 
 بگیرند.

نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان  از 14 تا 17 آبان ماه برگزار می شود

آقایان محمد مهدی برومندی مشاور و سخنگوی وزارت جهاد کشاورزی، سید 
موســی رهنمایی قائم مقام نظام صنفی کشــاورزی و منابع طبیعی کشور، دکتر 
محمود دانشور عضو هیئت علمی دانشکده کشــاورزی دانشگاه فردوسی مشهد، 
محمد رضا یوسفی عضو هیئت مدیره اتحادیه مرغ های تخم گذار استان تهران و 
ناصر نبی پور مدیر عامل شرکت مجتمع پرورش طیور خروسک میهمانان  چشم 
انداز با مجری برنامه دکتر پرویزیان در خصوص مشکلات تولید در بخش کشاورزی 

گفتگو کردند.
محمد مهدی برومندی مشاور و ســخنگوی وزارت جهاد کشاورزی در گفتگو 
با برنامه چشم انداز گفت: مهمترین وظیفه وزارت جهاد کشاورزی تولید و تأمین 
زنجیره غذایی مردم است و با توجه به ظرفیت هایی که در کشور وجود دارد باید 
برای تولید مازاد بر مصرف نیز تلاش شود تا با صادرات برای کشور ارز آوری داشته 
باشد. در تولید تخم مرغ به خودکفایی رسیده ایم و مازاد تولید بر مصرف نیز داشته 
ایم. در سال گذشته 45 هزار تن تخم مرغ صادر شده است و این درحالیست که در 
شش ماهه ابتدایی امســال 65 هزار تن تخم مرغ صادر شده است و یکی از دلایل 
کمبود این محصول در بازار همین موضوع اســت. برومندی با بیان اینکه تولید به 
میزان کافی برای مصرف داخلی صورت گرفته و متأسفانه به خوبی عرضه و تنظیم 
بازار صورت نگرفته است تأکید کرد: ظرفیت کشــور در تولید کنجاله و سویا که 
خوراک اصلی طیور اســت کمتر از 20 درصد نیاز داخلی اســت و این بیانگر نیاز 
این صنعت به واردات است.کشور دچار بحران ارزی است و مدتی اختصاص ارز به 
واردات نهاده ها با تأخیر مواجه شد و همین موضوع خوراک بخش طیور و دامداری 
ها را به مشکل انداخت ولی خوشــبختانه تا حدود زیادی این مشکل حل شده و 
واردات نهاده صورت گرفته و امیدواریم به زودی مشــکل خــوراک دام و طیور در 

واحدهای تولیدی حل شود.
 سید موســی رهنمایی قائم مقام نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور 
میهمان دیگر برنامه چشــم انداز گفت: نگرش به کشاورزی در تمام دنیا با دیدگاه 
ما در کشور متفاوت اســت و این به دلیل دخالت موجودات زنده در این بخش و 
مرتبط بودن امنیت غذایی انسان با بخش کشاورزی است که نیاز به حمایت جدی 
در این حوزه در بسیاری از کشورها دیده می شود. آقای رهنمایی با اشاره به اینکه 
قیمت سویا در شش ماه گذشته چندین برابر شده است تصریح کرد: دولتها با بخش 
کشاورزی بسیار بد برخورد می کنند و بسیاری از قوانین در بخش کشاورزی اجرا 
نمی شود.غذای انسان از بخش کشاورزی خارج می شــود و این در حالیست که 
اشتغال در این بخش هم مغفول مانده و قوانین ما را به سخره گرفته اند. رهنمایی 
ادامه داد: بخش کشــاورزی همیشه دچار نوسان و مشــکلات بوده و کشاورز نیز 
همیشه با این مشکلات درگیر بوده و تنها در مقاطعی این مشکلات کم بوده است 
و این موضوع در تمامی سالهای بعد از انقلاب وجود داشته است. دیوار بین مردم و 
کشاورزان و مسئولین بسیار بلند است و باید این دیوار برداشته شود تا بتوان درست 

تصمیم گرفت و مشکلات را برطرف کرد. 
دکتر محمود دانشور عضو هیئت علمی دانشــکده کشاورزی دانشگاه فردوسی 
مشهد در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در بخش کشاورزی و در حوزه امنیت غذایی 
تولید کننده یک وزارت خانه است و تنظیم بازار برعهده وزارتخانه دیگر و از طرفی 
امنیت بهداشت این حوزه بر عهده یک وزارتخانه دیگر و آیا این موضوع تناقض ایجاد 
نمی کند گفت: تلاش های صورت گرفته در 40 سال گذشته لازم بوده ولی کافی 
نبوده و اگر این تلاشها کافی بود اکنون نباید در شرایط تحریمی سفره خانوار دچار 
تلاطم می شد. دکتر دانشور افزود: قیمت یعنی ارزش مبادله ای کالا که در زنجیره 
ارزش شکل می گیرد و فرایند زنجیره ارزش در بخش کشاورزی نادیده گرفته شده 
در حالی که ماهیت این بخش با بخشهایی مثل صنعت متفاوت است.فرایند زمانی 
در تولید کشاورزی طولانی است؛ تابع فصول سال است و نوسان عرضه و تقاضا در 
این بخش محدود است و این موضوعات باید در سیاست گذاری ها در نظر گرفته 
شود. محمد رضا یوســفی عضو هیئت مدیره اتحادیه مرغ های تخم گذار استان 
تهران گفت: متأسفانه از اواخر سال گذشته نهاده های دام و طیور عرضه نشده است 
و عملا در شش ماه ابتدایی امسال تنها 50 درصد نیاز واحد های تولیدی اختصاص 
یافته است آقای یوسفی ادامه داد: این موضوع تولید را دچار چالش کرده و در واقع 
تولید کاهش پیدا کرده و این موضوع اکنون خود را در بازار نمایان کرده است. وی 
در بخش دیگری از گفته های خود با اشــاره به اینکه هزینه تولید بسیار بالا رفته 
تصریح کرد: بخشی از واکسن ها که وارداتی است و مکمل های غذایی چندین برابر 

افزایش قیمت داشته که این موضوع نیز بر تولید اثر گذاشته است.

چالش های موجود
 در تولید فرآورده های پروتئینی
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نمایشگاه  ایران اگروفود 2020به روایت تصویر

شرکت بقا- سالن 8 و 9

به یک شیراز - سالن8و9 بستنی ظفر-سالن 6

شرکت سحر- سالن8و9 

لئونارد- سالن8و9 صنایع شیمیایی ایمن بهداد هیرگان - سالن 7 وین مارکت - سالن 7

بسته بندی شادمهر-سالن 10و11 کشت و صنعت جوین -سالن 8و9

تک چین بهاران- سالن 8 و 9 زعفران قائن- سالن 5
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آشناییباصنعتبستهبندیگوشت

 دستگاه های »سیل وکیوم« چیست؟
جمعیت  افزایــش  با 
کلان شــهرها و فرهنگ 
مواد  مــدرن،  زندگــی 
غذایــی مثل گوشــت، 
میوه یــا حتی ســبزیجات بــه صورت 
صنعتی بسته بندی می شوند و در شبکه 
توزیع کالا، به دست مشتریان می رسند. 
بنابراین می توان برای حوزه بسته بندی 
گوشــت به عنــوان یکــی از واحدهای 
صنعت بسته بندی، آینده روشنی تصور 

کرد. 
شاید سابقه انســان در شکار حیوانات 
به بیشتر از 5 هزار ســال پیش برگردد 
اما دامداریِ صنعتــی و پرورش حیوانات 
با هدف اســتفاده از محصولات گوشتی 
و پروتئینی، قدمتی 150 ســاله دارد و 
حوزه تازه ای به حســاب می آید. در کنار 
بندی  پرورش گوشــت، صنعت بســته 
گوشــت و فرآورده های پروتئینی نیز از 

رونق خوبی برخوردار است.
اگر به عنوان صاحب یک کسب وکار به 
دنبال ورود به حوزه بسته بندی گوشت 
هستید یا یکی از فعالان صنعت فرآورده 
های پروتئینــی هســتید و می خواهید 
واحد بســته بندی گوشــت را در کنار 
بخش تولید، راه انــدازی کنید، باید ابتدا 
اطلاعات زیادی در این زمینه به دســت 

آورید.
در ایــن مطلب تلاش داریــم در کنار 
بررســی اقدامات مــورد نیاز بــرای راه 
اندازی واحد صنعتی بسته بندی گوشت، 
دســتگاه های بســته بندی مواد غذایی 

مناسب را نیز معرفی کنیم.
چرا بســته بندی گوشت اهمیت 

دارد؟
بســته بندی گوشــت تضمین کننده 
ســلامت گوشت و ســلامت محصولات 
ارتباط مســتقیم با سلامت  گوشتی در 
جامعه اســت. آلوده شــدن گوشــت و 
مصرف آن توســط مردم می تواند باعث 
بروز انواع بیماری های مرگبار شــود. به 
جز مرغ که به صورت کامل و بسته بندی 
عرضه می شــود، گوشــت قرمز به طور 
معمول به شکل سنتی در فروشگاه های 

گوشــت به فروش می رســد. حتی سایر 
محصولات گوشــتی ماننــد ماهی هم از 
بهداشــت کامل بســته بندی برخوردار 

نیستند.
 این در حالی اســت که گوشــت به 
ســرعت فاســد می شــود و محلی برای 
جــذب انــواع باکتری های مضر اســت. 
در نتیجــه اهمیت به رعایت بهداشــت 
در محیط دســته بندی قطعات گوشت 
ضروری اســت. بســته بندی مناســب 
گوشــت در عین اینکه می تواند بهداشت 
و ســلامت محصــول را تضمیــن کند، 
ماندگاری آن را هــم افزایش می دهد و 

جلوی فساد آن را می گیرد.
در بین تمام انواع گوشت، بسته بندی 
گوشت چرخ کرده آماده، اهمیت بیشتری 
دارد، زیرا گوشــت را پس از چرخ کردن 
نمی توان شســت. علاوه بــر این جنس 
گوشــت پس از چرخ شــدن حساسیت 
بیشــتری پیدا می کند و به سرعت فاسد 
فرآورده های  بین  در  بنابراین  می شــود. 
گوشتی، به شرایط گوشت چرخ کرده به 

شکل ویژه ای باید توجه داشت.
بســته بنــدی گوشــت چــه 

ویژگی هایی باید داشته باشد؟
دســتگاه های بســته بندی متعددی 
وجود دارند که به شــکل مشخص برای 
بسته بندی گوشت مناســب هستند. با 
این همه، تمام آنها باید دارای شــرایط 
خاصی باشند تا ســلامت بسته تضمین 

شود.
بســته بندی مناسب گوشــت شامل 

موارد زیر می شود :
 بسته بندی باید تا حد امکان ساده 
باشد. وجود طراحی پیچیده نه تنها لزوما 
به جلب اعتماد مشتری منجر نمی شود، 
بلکه امکان دارد، فرآیند بســته بندی را 

نیز دشوار کند.
 در کنار ســادگی، بسته بندی باید 
ظاهری جذاب داشته باشد. بسته بندی 
از جمله شــاخص های اصلــی بازاریابی 
محصول به شــمار مــی رود. فرقی ندارد 
محصول شــما گوشــت اســت یا ظرف 
تزئینی. بســته بنــدی جــذاب در هر 

شرایطی میزان فروش کالا را بالا می برد.
 بســته بندی گوشت و مواد غذایی 
که به ســرعت فاسد می شــوند، باید در 
عین شــفافیت، در برابر هــوا و بخار آب 
نفوذناپذیــر باشــد. زمانی که گوشــت 
در معــرض گازهایــی مانند اکســیژن، 
به  باشــد،  نیتروژن  و  دی اکســیدکربن 

سرعت فاسد می شود.
به  باید  گوشــت  بندی  بسته   
قدری منعطف باشد که ماشین های 
بسته بندی بتوانند آن را بدوزند و به 

کمک باد و حرارت شکل دهند.
گوشــت های بسته بندی شــده برای 
این  بیشــتری دارند.  مشتریان جذابیت 
گوشــت ها نیازی به پاک شــدن ندارند 
و معمــولا در قطعاتی خرد شــده اند که 
می تــوان از آن هــا بلافاصلــه در پخت 
غذا اســتفاده کــرد. در عین حــال این 
گوشــت ها نسبت به لاشــه های موجود 
در فروشــگاه های محصولات گوشتی و 
در  دارند،  بیشــتری  بهداشت  قصابی ها، 
نتیجه می توان روی ماندگاری بالاتر این 

گوشت ها حساب باز کرد.
بسته  های  دســتگاه  معرفی   

بندی گوشت
همانطور که اشــاره شد، دستگاه های 
بســته بندی زیادی وجود دارند که برای 
بســته بندی محصولات غذایــی به کار 
گرفته می شوند. یکی از این ماشین های 

بسته بندی، دستگاه سیل وکیوم است.
دستگاه ســیل وکیوم کارکرد ساده ای 
دارد. این دســتگاه هوای داخل بســته 
را تخلیه می کنــد و با تزریــق گازهای 
نگهدارنده بــه داخل آن، شــرایطی به 
وجود می آورد که محصول داخل بســته 
ماندگاری بیشــتر و بهتری داشته باشد 
و شــکل و طعم و زنگ خود را از دست 
ندهد. نبود هوا داخل بســته بندی مواد 
غذایی باعث می شــود فرآیند اکســیده 
شدن غذا و در نهایت فساد آن کند شود.

دستگاه های ســیل وکیوم برای بسته 
بندی محصولات غذایی مناســب است 
و علاوه بر گوشــت قرمز، مــرغ و ماهی، 
برای انواع ســبزیجات تازه و سبزیجات 

خشــک، ســالاد، غذاهای آماده و نیمه 
آماده، خشــکبار و خوراکی های دیگری 
مثل خیارشور، ترشی یا قارچ هم مناسب 

است.
این دســتگاه بســته بندی در ابعاد و 
اندازه هــای مختلفی تولید می شــود که 
هرکدام آنها متناســب با نیاز مشــتریان 
است. به عنوان مثال زمانی که نیاز است 
بــرای افزایش مانــدگاری محصول، گاز 
ازت داخل بســته تزریق شــود، دستگاه 
ســیل وکیوم تمام اتومات به کار می آید. 
کارایی دستگاه سیل وکیوم نیمه اتومات 
هم با مدل تمام اتومات یکســان اســت 
اما سرعت بســته بندی پایین تری دارد 
و بــرای واحدهــای صنعتــی کوچک تر 

مناسب است.
رومیــزی  وکیــوم  ســیل  دســتگاه 
قابلیــت هواگیری داخل بســته را دارد، 
اما قــدرت بالایی در مقایســه بــا انواع 
دیگر دســتگاه ســیل وکیوم نــدارد و 
نمی تواند گاز به داخل بسته تزریق کند. 
بنابراین بهتر اســت از این دستگاه برای 
محصولاتی اســتفاده کرد که ماندگاری 
بالا نیــاز ندارد. دســتگاه ســیل وکیوم 
رومیــزی بیشــتر در فضاهــای کوچک 
صنعتی مانند فروشــگاه ها، رستوران ها، 
کترینگ های غذایــی، واحدهای تولیدی 
غذاهــای نیمه آماده و آبمیوه فروشــی و 

بستنی فروشی ها کاربرد دارد.
دســتگاه  داخــل  کــه  ظرف هایــی 
های بســته بندی ســیل وکیــوم قرار 
از جنس پلاســتیک  بایــد  می گیرنــد 

PP،PET،PE باشند.
نکته ای که باید درباره دســتگاه های 
سیل وکیوم بدانید، تفاوت آنها با دستگاه 
های سیل است که بسته ها را مهر و موم 
می کند. در دستگاه سیل بسته بندی به 
صــورت حرارتی انجام می شــود. فیلم و 
پلاستیک دو سر بسته در دستگاه ذوب 

شده و بسته را می بندد.
در حالی که دستگاه سیل وکیوم هوا را 
از داخل بســته تخلیه کرده و آن را برای 
ماندگاری و انبــارداری آماده می کند. در 
دســتگاه ســیل وکیوم حین تخلیه هوا، 

گاز نگهدارنده نیز به داخل بســته تزریق 
می شــود. بنابراین می توان گفت تفاوت 
اصلی دســتگاه هــای ســیل وکیوم و 
دستگاه های سیل، در وکیوم بسته بندی 

ها است.
 مراحل بســته بندی گوشت ) 
آشنایی با صنعت بسته بندی گوشت 

)
فرایند بســته بندی گوشت از مرحله 
کشتار تا انتقال گوشت بسته بندی شده 
به مراکز توزیع، به دقت بسیار بالایی نیاز 
دارد. گوشــت محصولی حساس است و 
باید در محیطی کاملا بهداشــتی بسته 
بنــدی شــود. در عین حــال دمایی که 
گوشــت در آن نگهداری می شود بسیار 

اهمیت دارد.
مراحل بســته بندی گوشت به صورت 

زیر است :
کشــتارگاه های  در  دام  کشــتار   

مخصوص
 بررســی و تایید ســلامت لاشــه 

توسط دامپزشک و کارشناس مربوطه
 انتقال گوشــت تولید شده به تونل 

ســرد – دمای ایــن تونل بــرای اعمال 
فرایند جمود نعشی باید بالای 15 درجه 

سانتی گراد باشد.
 انتقال گوشــت به تونل انجماد با 
دمای منفی 35 درجه برای انجماد کامل

 پوشاندن لاشه منجمد با پلاستیک 
پلی اتیلن – در این مرحله لاشــه آماده 
انتقال به مراکز فروش گوشــت یا بسته 
بنــدی وزنی اســت. در صــورت انتقال 
گوشت با کامیون، دمای یخچال ماشین 
باید حداکثر مثبت 7 درجه سانتی گراد 

باشد.
در روش دیگــر، گوشــت قطعه قطعه 
استخوان گیری، گوشت  از  می شود. پس 
بــه بخش هــای مجزایــی ماننــد ران، 
سردســت، قلوه گاه و غیره دسته بندی 
می شــود. بعد از وزن گیــری قطعات و 
تقســیم آنها در ظرف های جداگانه 1 یا 
2 کیلویی، بســته های نیمه آماده وارد 
دســتگاه بســته بندی شــده و حرارت 
می بینــد. هوای داخــل بســته تخلیه 
می شود. سپس دســتگاه پلاستیک را به 
دور بســته می برد و دو طرف آن را بهم 

می دوزد.
حمــل و بارگیری گوشــت بــه این 
روش، ســاده تر صــورت می گیرد. دمای 
بایــد بین منفی  داخل یخچال کامیون 
1 یا 2 درجه ســانتی گراد باشد. در این 
روش با افزایش مدت ماندگاری گوشت، 

نگهداری آن به 15 روز هم می رسد.
 سخن پایانی

دســتگاه ســیل وکیوم، به علت فشار 
منفی کــه می تواند به بســته هــا وارد 
کنــد، نقــش مهمــی در حوزه بســته 
بندی محصولات گوشــتی ایفا می کند. 
این روش بســته بندی عــلاوه بر اینکه 
جلــوی ورود آلودگــی به داخل بســته 
یا نشــت مواد غذایی به خارج از بســته 
را می گیــرد، حمــل و نقل بســته های 
غذایی را هم آســان می کنــد و در عین 
حــال راهی بــرای افزایش اعتبــار برند 
فروشــگاه و بازاریابی محصــولات دیگر 
آنهــا اســت. در نتیجه بــرای تضمین 
بندی محصولات گوشتی،  بسته  کیفیت 
 می توان روی دســتگاه های سیل وکیوم

 حساب کرد.
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برند »محسن« به دنبال تکمیل سبد مصرفی خانوار ایرانی با کیفیت و قیمت مناسب
شبکه  تشــکیل   
کالاهــای  توزیــع 
تکمیل  و  مصرفــی 
خانوار  مصرفی  سبد 
ایرانی، از دغدغه های اصلی بازاریان 
و شــرکت های بازرگانی و شــبکه 
توزیــع کالا در ایران بــوده و حتی 
دولت ها نیز در این زمینه برنامه های 

گسترده ای را اجرا کرده اند. 
در ایــن زمینه یکــی از برندهای 
معتبر و نوظهور که نقش قابل توجهی 
با  خانوار  مصرفی  ســبد  تکمیل  در 
قیمت و کیفیت مناسب داشته ، برند 
تجاری محسن است که از سال 1387 
مختلف صنایع  تاکنون محصــولات 
غذایی از برنج گرفته تا رب گوجه را 
کرده   های کشور عرضه  فروشگاه  به 
و با تخفیف مناسب و قیمت و کیفیت 
مطلوب بــه مردم و خانــوار ایرانی 
عرضه کرده است. در سال های اخیر، 
در  محسن  تجاری  نام  و  بندی  بسته 
اکثر فروشگاه های زنجیره ای و حتی 
مغازه های کشور به چشم می خورد 
و مردم از قیمت محصولات محســن 
رضایت زیادی داشته اند و این برند را 
غذایی  برند شناخته شده صنعت  به 

کشور تبدیل کرده است. 
در این زمینه در گفت وگو بامحمد 
تقی باروتی مدیر عامل شرکت صدرا 
های  سال  تحولات  پردیسان،  گستر 
اخیر این برند شناخته شده تجاری را 

مورد بررسی قرار داده ایم. 

برای  را  خودتــان  بفرماییــد   
مخاطبــان نشــریه ی اقتصــاد و 
نمایشــگاه معرفی کنید و بفرمایید 
این  سوابق علمی و اجرایی شما  در 

صنعت چیست؟
محمــد تقــی باروتی تحصیــل کرده 
حوزه اقتصــاد و بازرگانی و آشــنا به این 
حوزه هســتم  مدیر عامل شــرکت صدرا 
گســتر پردیســان و برند تجاری محسن 
هستم که از سال 92 وارد بحث مدیریتی 
شرکت و بحث بازرگانی شدیم و تا الان به 
عنوان مدیرعامل شــرکت درحال خدمت 
رســانی به مردم عزیز کشورمان هستیم . 
امیداوریم بتوانیم ســبد خانوار را هر روز 
تکمیل تر و پربــار تر کنیم و چه به لحاظ 
کیفیت و چه به لحاظ کمیت موفق باشیم 
  برند محسن یک برند نام آشنا 
را  اذهان مردم است و ما محسن  در 
با برنج آن می شناسیم آیا سبد تولید 
شده ی شما شامل محصولات دیگری 

هم می شود؟
برند محســن از ســال 1387 با همان 
برنج محســن شــروع کرد کــه از همان 
ســال ما آمدیم بحث برنج را در بازار جا 
انداختیــم به صورتی که مغــازه به مغازه 
می رفتیم چــون آن زمان کســی با برنج 
وارداتی هندی و پاکســتانی و... آشنایی 
نداشــت و از طرفی هم برند تازه داشــت 
جــا می افتاد بــرای مردم کــه همچین 
برندی هست، چنین نوع برنجی دارد وارد 
می شــود مغازه به مغازه دوســتان رفتند 
و شــروع به فعالیت کردنــد و برند رو جا 
انداختند برنج وارداتــی را معرفی کردند، 
در ادامه این برنج از حالت تک کشــوری 
که محصول کشــور هند بود خارج شد و 
توانستیم از کشــور پاکستان و تایلند هم 
برنج وارد کنیم در ادامــه بحث حبوبات، 
انواع حبوبات، چه ایرانــی و چه وارداتی 
را به ســبد کالا اضافه کردیم رب محسن 
ترشــیجات  محســن  زیتون  محصولات 
محســن همه ی این ها به ســبد اضافه 
شد در ادامه شکر و قند محسن و امسال 
یعنی از ســال 98 ما آمدیم داخل بحث 
مواد پروتئینی گوشــت و مرغ محسن در 
بســته بندی های مختلف و قطعه بندی 
هــای مختلــف را داخل ســبد کالا قرار 
دادیم و دوســتان ما تلاششان این است 
که بهترین کیفیت و نازلترین قیمت را در 
اختیار مشــتری ها قرار بدهند و مشتری 
ها می توانند محصولات ما را از فروشــگاه 
های زنجیره ای در این مقطع از فروشگاه 
های رفاه و فروشــگاه هــای وین مارکت 

تهیه کنند. 
 تخفیــف هم دارنــد؟ تا چند 

درصد؟
بلــه از 10٪ تا 30٪ تخفیــف دارد به 
مناسبت های مختلف هم مثل ماه رمضان 

مثل ایام ســال نو تخفیفات ویژه ای هم 
می گذاریم که آنها بــه صورت مقطعی به 
فروشــگاه اعلام می شــود و روی اجناس 
تخفیف میخورد، علاوه بر آن بحث کارت 
های قرعه کشی را داریم یک سری قرعه 
کشی هست که روی محصولات ما چه به 
صورت کارت و چه به صورت جت پرینت 
چــاپ شــده روی محصولات ما هســت 
می توانند بزنند و از جوایــزی که تعیین 

شده استفاده بکنند
افتخارات و دست آورد های  از   

محسن بگویید؟
ببینید بحــث افتخارات برند محســن 
ما چندســال پیاپی برنــد محبوب داخل 
چند گــروه کالایی بوده ایــم مثل برنج، 
چای و رب گوجه ما امســال ســال 99 
هم داخل گروه چای برند محبوب شــده 
ایم برند محبوب هم توســط خود مردم 
انتخاب می شــود و نظرســنجی از خود 
مردم هست و براســاس نظراتی که مردم 
به مــا داده اند چه از لحــاظ قیمت و چه 
از لحاظ کیفیت خــود محصول و کیفیت 
بسته بندی خوشــبختانه ما در جایگاهی 
قرار گرفته ایم که توانستیم در سطح کل 
کشــور حرفی برای گفتن داشــته باشیم 
برند محســن در واقع یک برندی شــده 
که داخل بازار قیمــت گذاری محصولات 
می آیند ســراغ برند محســن یعنی اول 
می بینند برند محســن چــه قیمتی، چه 
کیفیت و درجــه بندی ای را تعیین کرده 
است و بعداً بر اســاس آن نظر می دهند 
یعنی یــک برند مرجع شــده و درواقع از 
زمانی که شروع شــد واردات برنج کسی 
نمی گفت برنج هندی یا ...، مشــتری ها 
می گفتنــد که برنج محســن می خواهیم 
یعنی یک برندی هم شد که الان وقتی به 
بازار می روند نمی گویند برنج هندی فلان 
برند می گویند برنج محســن یعنی اســم 
محسن یک برند ملی شده است همانطور 
که همه ی گمرک ها در کشــور می دانند 
که برند محســن چه محصولاتی را وارد 
می کند. ما غیــر از محصول برنج حبوبات 
و گوشــت وارداتی را هم داریــم در کنار 
گوشت داخلی خود که عرضه می کنیم و 

استفاده می کنیم
برند محسن صادرات هم دارد؟

نــه در حال حاضــر صــادرات نداریم 
چون شــرکت در ابتدا شــرکت بازرگانی 
بوده بازرگانی هم یــک ارزی را برای وارد 
کــردن کالا از دولت می گیــرد و آن ارز 
خارج می شود از کشــور و برای کالاهایی 
که ارز استفاده می شــود امکان صادرات 
نیســت اما ما آمدیــم روی بحــث برنج 
ایرانی کار می کنیم که انشــالله به دنبال 
بازار صادراتش هستیم که به کشور های 
همســایه و کشــور هایی که درخواست 
دارند از برنج ایرانــی و محصولات داخلی 
را انشالله ما صادر بکنیم و از این بابت هم 

ارزی به کشور برگردانیم 
 محســن در زمینــه ی بحث 
اشتغال زایی چه کار هایی انجام داده 
و برنامه شــما برای افزایش اشتغال 

زایی چیست؟
خدمت شما عرض شــود که در بحث 
نیروهایی که مســتقیم از الان در شرکت 
کار می کننــد، ما علاوه بــر دفتر مرکزی 
خود شــرکت یــک شــرکتی داریم که 
بســته بندی حبوبات و چای ما را انجام 
داخــل شهرســتان دیگری  می دهد که 
هست و شهرستان گرمســار است بحث 
بسته بندی گوشــت و مرغ و محصولات 
پروتئینی مــا را داخل یک شــرکتی که 
سمت کرج، اشتهارد است انجام می شود 
در مجموع پرســنلی کــه الان به صورت 
مســتقیم برای مــا کار می کنند نزدیک 
400 نفر هســتند که این ها مستقیما از 
خود شرکت حقوق می گیرند غیر مستقیم 
ما علاوه بر رانندگان علاوه بر ویزیتور ها، 
نمایندگان فــروش آن نمایندگان فروش 
ما در شهرســتان به صورت غیر مستقیم 
با شــرکت در ارتباط اند و جزئی از نیرو 
های شــرکتی ما محســوب می شوند که 
انشــالله یک طرح هایی داریم که بتوانیم 
کار خود را گســترش بدهیم که انشالله تا 
سال 1400 این نیروی مستقیم مان را تا 
1200 نفر افزایش بدهیــم و یک برنامه 
های بســیار گســترده ای در بحث سبد 
خانوار داریم که انشالله خداوند یاری بکند 
و به آن هدف برســیم که آنجا 1200 نفر 
مســتقیما قرارداد خود شرکت می شوند 

حالا غیر از نیرو های غیر مســتقیم، این 
برنامه ی آینده ی ما هست که امیدواریم 

به آن برسیم
 موانع و مشــکلات پیش روی 
محسن چیســت؟ و برای حل کردن 
درنظر  تدابیری  چه  مشــکلات  این 

دارید؟
ما در بحث شرکت هایی که کار واردات 
انجــام می دهند بــه فراخــور محصولی 
که وارد می شــود نیاز به ارز دارند عمده 
مشــکلاتی که مربــوط به ارز می شــود 
که به علت نوســان قیمت ارز است الان 
مثلا حبوبــات، برنج، گوشــت این ها ارز 
نیمایی اســتفاده می کننــد و ارز نیمایی 
هم به تناســب قیمت بازار بــالا و پایین 
نوسانات  این  می شــود یعنی متاســفانه 
ضربات خیلی ســنگینی به شرکت وارد 
کرده اســت چون ما امروز یــک ارزی را 
خریــداری می کنیم بار می رســد و باری 

که میخواهیم بفروشــیم ارز بــالا رفته و 
متاسفانه این ضربات سنگینی به شرکت 
وارد کرده، یکی بحث نوســان است یکی 
بحث تخصیص ارز هســت متاسفانه بانک 
مرکزی و دســتگاههایی که در این زمینه 
بایــد همــکاری بکنند به صــورت قطره 
چکانی و خیلــی محــدود تخصیص ارز 
صورت می گیرد و شــرکت را با مشکلات 
بسیار زیادی مواجه کرده علاوه بر این که 
ما در زمانی که حالا بحث تولید داخل را 
داریم یک برحه ای از زمان یک فاصله ای 
بین دو تا چهار ماه بستگی دارد به میزان 
واردات و تولید داخلی که داخل کشــور 
صورت می گیرد دارد کــه واردات کالای 
برنج بسته می شود و شرکت ها عملا این 
را جزء زمان ها و مقاطعــی می بینند که 
هیچ کاری در شــرکت صورت نمی گیرد 
یعنی به پرســنل حقوق و مزایا می دهند 
در صورتی که کاری در شــرکت صورت 

نمی گیرد و از ســوی دیگر بنــده خودم 
پیشنهادی که دارم این است که سهمیه 
بندی کنند که مثلا فلان شــرکت میزان 
وارداتش در ســال این قدر اســت ما در 
این زمان محدودیت و ممنوعیت سهمیه 
بدهیم به این صورت هــم جلوی ضرر و 
زیان شرکت ها تا حدودی گرفته می شود 
و هم این که آن بازار کشش لازم را ایجاد 
می کند که قیمــت ها به صورت تصاعدی 
بالا نرود. چون زمانی کــه یک محصولی 
در بازار نباشــد قطعا قیمــت آن کالا بالا 
می رود و فقط خانواده ها هســتند که آن 
ضرر را تحمل می کنند و متاســفانه قشر 
متوســط و رو به پایین جامعه هستند که 
تاوان این ممنوعیــت را می دهند در کنار 
آن بله ما بحث کالای داخل، برنج داخلی 
را هــم داریم اما آن بــازار واقعا بــا بازار 
وارداتی تفــاوت دارد و نمی توانیم بگوییم 
که اگر ما بیاییم جلوی واردات را بگیریم 

حمایت می شود، آن حمایت را می توانیم 
به صورت دیگری انجام بدهیم حالا چه به 
صورت عوارض برای مصرف کننده و چه 
به صورت سازمان حمایتی که به ازای هر 
کیلو برنج وارداتی از شرکت های واردات 
کننــده می گیرند آن را بــه تولید کننده 

اختصاص بدهند و به این صورت حمایت 
بکنند یعنی یــک تعاملی باشــد که آن 
شــرکت ها و تولید کنندگان بتوانند کار 
خود را انجام دهند بــدون آنکه وقفه ای 
 پیش بیاید و خدایی ناکرده کسی متضرر 

بشود. 
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دکترمهدیکریمیتفرشیرییسهیئتمدیرهمجتمعصنایعغذاییگلهامطرحکرد:

تامین نیازهای عمده بازار داخل کشور با تکیه بر تولیدات داخلی
دکتــر مهــدی کریمــی 
مدیره  هیئت  رییس  تفرشی 
غذایــی  صنایــع  مجتمــع 
گلهــا، رئیس هیــات مدیره 
خانه صنعت، معدن وتجــارت جوانان تهران 
ریاست هیات مدیره تعاونی تولید کنندگان 
محصولات غذایی کشور، عضو هیات مدیره 
رئیس   نائب  ایــران،  کنفدراســیون صنعت 
هیات مدیره انجمن علــوم و فناوری غلات 
ایران، مشــاور عالی در کمیته فناوریهای نو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی، کارآفریــن برتــر جهان اســلام 
گفت:یکــی از اهداف و سیاســت های مهم 
اقتصاد مقاومتی رســیدن به خودکفایی در 
صنعتی اســت که کلید رســیدن به رشد و 

خودکفایی اقتصادی است.
بیش از 10 درصــد از ارزش افزوده بخش 
صنعــت کشــور از تولیدات صنعــت غذای 
کشور تامین می شــود. در سال 97 صادرات 
محصولات تبدیلی کشــاورزی و مواد غذایی 
ایران به 5/5 میلیارد دلار رسید که با وجود 
تحریم های شــدید علیه ایران این رقم قابل 
توجه اســت. بعلاوه، صنایــع غذایی با بیش 
از 2500 کارگاه تولیــدی در بین 13 هزار 
کارگاه صنعتی بــا ده نفر کارگر و بیشــتر، 
بزرگ ترین صنعت کشــور از لحــاظ تعداد، 
ارزش افزوده و میزان اشتغال زایی محسوب 
می شــود. صنایــع غذایــی به تنهایی 16/8 
درصد از کل اشتغال صنعتی کشور را از آن 
خود کرده اند. در صورت حمایت کافی، این 
بخش امکان توسعه اشتغال در اقتصاد کشور 
را بیش از ســایر بخش های صنعتی خواهد 
داشت. بر اساس افق 1404 ایران باید میزان 
تولید محصولات کشــاورزی را به 300 هزار 
تن برساند. بنابراین این صنعت مهم و پیشرو 
نقش بســیار تعیین کننده ای در توســعه 
اقتصادی کشــور بویژه در شرایط حساس و 

استراتژیک فعلی ایران ایفا می کند.
تولیــدات محصولات غذایی ســهم عمده 
نیاز بازار داخلــی را می توانــد تامین کند. 
درحال حاضر حــدود 95 درصد مواد غذایی 

مورد نیاز کشــور در داخل تولید می شود و 
هم اکنون به طور متوسط سالانه حدود 130 
میلیون تن مواد غذایی در کشــور از ســوی 

تولیدکنندگان داخلی تولید می شود.
عمده صنایــع تبدیلی کشــورمان از مواد 
داخلی در ساماندهی محصول خود استفاده 
می کنند و بنابراین ســهم مهمی در اشتغال 

حوزه کشاورزی دارند.
نگاهــی بــه مصرف ســرانه غذا و ســایر 
آمارهای به دست آمده از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس، نشان می دهد که سرزمین های 
این منطقه تا 77 درصــد از نیاز غذایی خود 
را در ســال 2014 از خــارج وارد کرده اند. 
همچنین، ارزش واردات غذا در این کشورها 
در بــازه 2009 تا 2014 به طور متوســط 
ســالانه 11.2 درصد و حجــم واردات مواد 
غذایــی آنها در ایــن بازه به طور متوســط 
سالانه 8.7 درصد رشــد کرده است. از بیش 
از 35 میلیــون تن مــواد غذایــی وارداتی 
این کشــورها در ســال 2014، بیشــترین 
میزان ایــن واردات بــا 62 درصــد متعلق 
به عربستان سعودی بوده است و پس از آن 
نیز به ترتیب امارات با 19.4 درصد، کویت با 
8 درصد، عمان بــا 5.1 درصد، قطر بــا 4 
درصد و بحرین با 1.5 درصد جای داشته اند. 

همچنین 58.2 درصد از این واردات مربوط 
به غــلات بوده اســت، در حالــی که 13.5 
درصد مربوط بــه فرآورده هــای لبنی، 9.3 
درصد میوه ها، 7.5 درصد ســبزیجات، 5.1 
 درصد گوشــت و 6.3 درصد نیز سایر موارد

 بوده انــد.  طبق آماری که ریاســت انجمن 
وارد کنندگان مواد غذایــی داده اند حدود 
800 میلیــون تا یک میلیارد دلار در ســال 
واردات توســط این انجمن انجام می شــود. 
در ســال جاری حدوداً بین 30 تا 40 درصد 
کاهــش واردات داشــتیم. البته در ســال 
96 واردات در حجــم بالایی انجام شــده و 
بســیاری از تولیدکنندگان در ابتدای سال 
97 انبارشــان پر بــوده اســت. در واقع اگر 
تولید برخی محصولات متوقف نشده به دلیل 

واردات در سالیان گذشته است.
امروز صنعت غذا بــا چالش هایی همچون 
کمبود مــواد اولیه، افزایش قیمت و کاهش 

موجودی انبارها مواجه است.
 نوســانات نرخ ارز  و صدور بخشــنامه ها 
و دســتورالعمل های مختلف و بدون برنامه 
قبلی و سیاســت هــای نامناســب دولت از 
جمله مواردی است که در ایجاد این چالش 

ها نقش اساسی داشته است.
هــر چنــد صنایــع غذایی در ســال 98 

نســبت به ســایر صنایع ماننــد »فولاد«، 
»پتروشــیمی« و »لوازم خانگی« در شرایط 
بهتر و آرمانی تری قرار داشــت اما متاسفانه 
میــزان نقدینگــی  بنگاه هــای اقتصــادی 
تولیدکننــدگان در شــرایط  به خصــوص 
فعلی نســبت به میــزان تولیدشــان از نظر 
 پتانســیل به یک ســوم کاهش پیــدا کرده
 اســت. به دلیــل پرهیز تامیــن کنندگان 
خارجــی از انعقاد قراردادهــای بلندمدت و 
تمایل آنها به انجــام معاملات نقدی، قیمت 
مــواد و تجهیــزات از نوســانات بیشــتری 
برخوردار اســت که این موضوع، سودآوری 
صنایــع داخلی را با تردید بیشــتری مواجه 
کــرده اســت. تاخیــر در انجــام مبادلات 
بین المللــی و ورود موارد اولیــه مورد نیاز 
تولیدکنندگان را با مشــکلات جدی مواجه 

کرده است.
افزایــش  ملــی،  پــول  ارزش  تضعیــف 
هزینه هــای تولید، رکــود و تعطیلی صنایع 
را در پی خواهد داشــت. افزایش نرخ ارز به 
شدت حاشیه سود اکثر صنایع کشور را کم 
کرده و هزینه های تولید آنها را افزایش داده 

است.
تکیه بر مزیت های نســبی تولیدی کشور 
راهکار اساســی بــرای رشــد خودکفایی و 
حرکت به ســمت تحقق سیاستهای اقتصاد 
مقاومتی اســت. به طور مثــال میتوانیم به 
جای واردات محصولــی مانند هندوانه تولید 
و صادرات زعفران را در کشور افزایش دهیم.

حذف دلال ها و واسطه ها و رقابتی ترشدن 
بــازار نیــز با عرضــه مســتقیم محصولات 
کشاورزی می تواند بسیار راهگشا باشد. اگر 
بتوانیم بورس کالا را برای عرضه مســتقیم 
این محصولات گســترش دهیم می توانیم 
قدم موثری در حذف واسطه ها و دلال ها در 

این صنعت برداریم.
ضمن اینکه دولت باید راهکارهایی جهت 
رفع موانــع واردات محصولاتی که ناگزیر به 
واردات آنها هستیم تدبیر نماید تا مشکلات 
تولیدکنندگان در این خصــوص به حداقل 

برسد.

مدیرعامل شرکت پاکدیس تاکید کرد:

حجم واردات آبمیوه در مقایسه
 با میزان مصرف کشور، رقم با اهمیتی نیست

درحالی که تولیدکنندگان آبمیوه و کنسانتره صادرات را در دستور کار دارند اما در آماری عجیب، واردات 
این نوع کالاها در لیست ورودی برخی شرکت ها دیده می شــود. با این وجود مدیرعامل شرکت پاکدیس 
توضیح می دهد: سرانه مصرف سالانه آب میوه در کشور حدود 11 کیلوگرم است و این حجم واردات )7 هزار 

تن( در مقایسه با میزان مصرف آب میوه کشور، رقم با اهمیتی نیست.
در میان ســبزی امروز بازار، بعضی نمادها اما رنگ سرخ به تن کرده بودند! »غدیس« از جمله نمادهایی 
بود که با صف فروش به کار خود پایان داد. در میان خبرهای روزهای اخیر، آمارهای بخش کشــاورزی در 

خصوص واردات 7.1 هزار تن آب میوه در نیمه نخست امسال جلب توجه می کند.
شرکت پاکدیس که از برندهای مطرح تولید آب میوه بوده و از ابتدای امسال بازدهی تقریبا 227 درصدی 
برای سهامداران به ارمغان آورده، جزو شرکت هایی اســت که در نیمه اول سال فروش بهتری دارند. در 6 
ماهه این شرکت با پرش 218 درصدی، به ازای هر سهم 928 ریال محقق کرد. در گزارش عملکرد 6 ماهه 
پاکدیس علاوه بر رشد سود خالص شاهد رشد 61 درصدی درآمدهای عملیاتی و رشد 143 درصدی سود 
عملیاتی هم بودیم. این شرکت از هشتم آبان ماه امسال، تولید و فروش نوشابه گازدار را هم آغاز کرده است. 

زمزمه هایی هم از برنامه افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها در پاکدیس به گوش می رسد.
ناصر صمدی مدیرعامل شرکت پاکدیس در گفتگو با بورس نیوز در خصوص خبر واردات 7.1 هزار تن آب 
میوه در 6 ماهه اول سال بیان کرد: آب میوه جزو کالاهایی است که داخل کشور ظرفیت تولید آن وجود دارد 
و نیازی به واردات نیست؛ اما مقداری آب میوه خارجی وارد کشور می شود. نکته اینجا است که به دلیل عدم 
نیاز به واردات آب میوه، دولت با ابزار تعرفه، واردات را کنترل می کند. بنابراین قیمت محصولات وارداتی بالاتر 
از محصولات داخلی است. ضمن اینکه سرانه مصرف سالانه آب میوه در کشور حدود 11 کیلوگرم است و این 

حجم واردات )7 هزار تن( در مقایسه با میزان مصرف آب میوه کشور، رقم با اهمیتی نیست.
وی اضافه کرد: علاوه بر این، حجم صادرات کنسانتره و آب میوه از کشور به مراتب بیش از واردات است. از 

این رو، واردات آب میوه دغدغه ای برای تولیدکنندگان داخلی محسوب نمی گردد.
مدیرعامل »غدیس« در رابطه با دلایل رشــد سودآوری شرکت گفت: رشــد سودآوری شرکت ناشی از 
افزایش نرخ و مقدار فروش بوده است. البته ماهیت شرکت های تولیدکننده نوشیدنی به گونه ای است که 
در نیمه اول سال، فروش بیشتری دارند. برای جبران افت فروش در نیمه دوم سال، شرکت ها باید به سمت 

تولید محصولات دیگری از جمله تولید رب گوجه فرنگی و کیک و بیسکوییت و... حرکت کنند.
وی در پاسخ به این ســؤال که »آیا خبر خوبی مانند تولید محصولات جدید یا افزایش سرمایه از محل 
تجدید ارزیابی دارایی ها برای سهامداران دارید؟« گفت: ظرف یک ماه آینده در مورد تمام برنامه های شرکت 

به صورت رسمی شفاف سازی صورت خواهد گرفت.
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توانمندی صنایع غذایی در رفع چالش ها و تولید محصولات با کیفیت 

 شرکت تولیدی کدبانو با برند تجاری دلپذیر 
در ســال 1328 جزو اولین شرکت های مواد 
غذایی بود که با پروانه وزارت اقتصاد تاسیس 
شد و در سال 1350 موسس این شرکت آن 
را به خانواده یاســری واگذار کرد و در ســال 
1369 این کارخانه بار دیگر با تغییر مالکیت 
روبه رو شد و از سال 70 تولید توسط مدیریت 
جدید فعال شــد. در آن زمان یک خط کامل 
خارجــی اروپایــی کمپوت و کنســرو و یک 
خط کامل مربا در اختیار این شــرکت بود که 
صاحبان جدید بعد از چند سال فعالیت خط 
کمپوت را به دلیل نداشتن بازار مصرف متوقف 
و یک ســال بعد برای اولین بار در ایران تولید 
مربای بدون قند در این شــرکت آغاز شد که 
البته آن هم بازار مصرف نداشــت و تولید آن 
متوقف شد. در ســال 1375 خط تولید سس 
مایونز در دلپذیر راه اندازی شــد و گســترش 
یافت و اکنــون این شــرکت در این صنعت 
همه گروه های محصول را تولید می کند. خط 
کامل مایونز معمولــی و کم چرب، خط کامل 
ســس ســالاد که 12 نوع محصول را تولید 
می کند از دیگر فعالیت های دلپذیر محسوب 
می شود. خط تولید سس کچاپ و خط تولید 
کامل انواع کنسرو، انواع رب قوطی و شیشه، 
خطوط کامل کترینگ برای رســتوران ها را 
نیز باید به این لیســت اضافه کرد که در کلیه 
گروه محصولات لیدر بازار اســت. اخیرا خط 
کامل تولید و بســته بندی آش و سوپ به طور 
آماده نیز نصب  شده اســت که ظرف یک ماه 
آینده راه اندازی می شود. این شرکت همچنین 
در حال نصب اولین تکنولوژی پر کردن سس 
کچاپ سرد اســت که تا یک ماه آینده توسط 
کارشناسان و متخصصان یک شرکت ایتالیایی 
راه اندازی می شود. همچنین دو سال قبل یک 

واحد پلاســتیک برای تولید همه بطری ها و 
درب های موردنیاز راه اندازی شــده است. به 
گفته رئیس هیات مدیره دلپذیر، این شرکت 
امسال علاوه بر ساختمان های موجود 15 هزار 
مترمربع مجوز تولید دریافت کرده و در حال 
ساخت وساز است و تقاضای 25 هزار مترمربع 
دیگر نیز شده تا خطوط جدید راه اندازی شوند.
   شیفت اشتغال از تولید به خدمات

محمداسماعیل قدس رئیس هیات مدیره 
دلپذیر در خصوص حوزه اشتغال این شرکت 
گفت: اگرچه میزان اشتغال در خطوط تولیدی 
به دلیل مکانیزه بودن تولید کاهش یافته، اما 
در بخش خدمات اشــتغال بالا است. این در 
شــرایطی اســت که بخش خدمات در حوزه 
اقتصاد در همه دنیا در حال  توســعه اســت 
و ضمــن آنکه تولید بدون دخالت دســت در 
حال افزایش اســت ســهم بخــش خدمات 
افزایشی است. اکنون پیشرفته ترین کشورها 
بیش از 60 درصد ســهم اقتصادشــان را به 
خدمات اختصــاص داده اند و مجموع صنعت 
و کشاورزی آنها کمتر از 40 درصد است. وی 
افزود: با توجه به مکانیزه شــدن تولید در دنیا 
و آمدن دستگاه های غول پیکر در بخش تولید، 
ماشــین آلات قدیمی که بهره وری پایین تری 
داشتند کنار رفته و همین باعث شده تا اشتغال 
در دنیا بیش از آنکه دستی باشد مکانیزه باشد 
و نیروی کار به بخش خدمات منتقل شود. ما 
چون شــرکت پخش پگاه را در اختیار داریم 
با توجه به ماشین های پیشــرفته در خطوط 
تولید، نیروی کار ما بیــش از بخش تولید در 
بخش های فروش و توزیع و حمل و... گسترش 
و با افزایش حجم تولید، استخدام نیروی کار 
برای اداره کردن ماشین و توزیع افزایش  یافته 
است. این شرکت با تیم بازاریابی که در اختیار 
دارد همواره در حال بررســی سهم بازار است، 
اما بررسی هایی که در مقایسه با شرکت های 
رقیب این شرکت که در بورس هستند، نشان 
می دهد این شرکت بیش از 50درصد فروش 
را در اختیار دارد، اما در مقایسه با شرکت های 
رقیب در مجموع بــورس و غیربورس در کل 
کشور بیش از یک سوم ســهم بازار در اختیار 
این شرکت قرار دارد. دلپذیر اکنون پیش بینی 
کرده در سال جاری از منظر تعداد و تناژ تولید، 
میزان فروش خــود را به دو برابر رقم ســال 

گذشته برساند که در 6 ماه اول سال این رقم 
محقق شده است.

  مواد اولیه چگونه تامین می شود
رئیس هیات مدیره دلپذیــر در ادامه افزود: 
دلپذیــر تقریبا اکثر مــواد اولیــه را از داخل 
تامین می کند؛ زیرا سهم قابل توجهی از مواد 
اولیه ما روغن است که از کارخانه های داخلی 
تهیه می شود، گوجه و حبوبات که برای تولید 
کنسرو به کار گرفته می شود نیز داخلی است 
و به این ترتیب باید گفت 70 درصد مواد اولیه 
داخلی اســت. البته در داخل هم برای تامین 
مواد اولیه مشکلاتی وجود دارد، به عنوان  مثال 
کارخانه های تصفیه روغن، روغن زیادی برای 
مصرف صنعت ندارند و تامین آن بسیار مشکل 
شده است. افزایش قیمت حبوبات یا کم شدن 
تولید گوجه در کشــور نیز موضوعات دیگری 
هستند که همگی باعث شده تا مشکلات در 

تامین مواد اولیه داخلی نیز افزایش یابد.
به گفته قدس، در مــورد تامین مواد اولیه 
از خارج نیز ارز موردنیاز بــرای این فرآیند از 
طریق ارز نیمایی بوده ولی اکنون از فروردین 
بانک مرکــزی حتی یــک دلار نیمایی به ما 
نداده و با توجه به آنکه این شرکت یک شرکت 
صادرکننده است از محل ارز صادراتی در حال 
واردات اســت که باعث شده قیمت مواد اولیه 
وارداتی ما به شدت افزایش یابد. این موضوعات 
قیمت ها را افزایش داده و عامل بازدارنده ای هم 
برای این رشــد فزاینده وجود ندارد. به گفته 
وی با رصــد رقبا و قیمت تمام شــده، تلاش 
کرده ایم که قیمت هایمــان پایین تر از قیمت 
رقبا باشــد؛ زیرا درآمد مصرف کننده افزایش 
نیافته اســت و این افزایــش قیمت ها باعث 
می شود مصرف کننده ســهم خود را از خرید 
کاهش دهد به همین دلیل ما در تلاشیم تا با 
ایجاد تعادل بین قیمت تمام شده، قیمت رقبا 
و درآمد مصرف کننده بازار را در اختیار داشته 
باشیم و خوشبختانه به همین دلیل توانسته ایم 

به افزایش تولید در سال 99 برسیم.
البته قیمت های محصولات دلپذیر توسط 
دولت تعیین نمی شــود، زیرا سازمان حمایت 
شیوه قیمت گذاری را به انجمن ها و سندیکاها 
واگذار کرده است و با تعاملی که تولیدکنندگان 
با این ســندیکاها دارند باعث شــده در مورد 
تغییرات قیمت مشکلی نباشد و قیمت گذاری 

90 درصد محصولات توســط خود تشکل ها 
صورت بگیرد.

  شیوه تامین مالی دلپذیر
رئیس هیات مدیره دلپذیر در ادامه افزود: این 
شرکت یک شرکت سودده است و آنچه بین 
مدیران این شرکت مقرر شده عدم برداشت از 
سود در نیمه اول سال است و حتی مقرر است 
بخشی از سود تقسیم شود. بنابراین از ابتدای 
فروردین سود ســال قبل را در اختیار داریم و 
در نیمه اول هم شرکت سودسازی می کند و 
در نتیجه این شرکت سعی می کند از طریق 
سود سال قبل و ســود نیمه اول سال جدید، 
نقدینگی موردنیاز خود را تامین کند. ولی اگر 
شرکت با کمبود نقدینگی روبه رو شود دارای 
سهم اعتباری در بانک های مختلف هستیم و 
سعی می کنیم از بخشی از این اعتبار استفاده 
کنیم که البته ترجیح می دهیم حتی الامکان از 
این اعتبارات استفاده نکنیم. البته این شرکت 
برای حضور در بازار سرمایه برنامه ریزی هایی 
کرده و اقدامات کارشناســی در این رابطه را 
انجام داده است و به زودی حضور در بورس را 

عملیاتی خواهد کرد.
  چالش های تحریم برای تولید

وی در ادامه با اشــاره به موضوع تحریم ها 
گفت زمانی که ما قصد داریم قطعه وارد کنیم 
باید مجوزهای دولتی دریافــت و ارز منتقل 
کنیم که بــا توجه به تحریم هــا این موضوع 
به ســختی صــورت می گیــرد و صرافی ها با 
حدود 15 درصد گران تر این خدمات را انجام 
می دهند که این موضوع هزینه بر اســت؛ اما 

به هرحال قابل انجام است.
بخش دیگر مشــکلات این است که اغلب 
ماشــین آلات ما اروپایی اســت و نیازمندیم 
مجوزهای لازم وجود داشــته باشد که نشان 
دهد این قطعات کاربرد اتمی و هسته ای ندارند 
و بنابراین فروشــنده این قطعات با مشکلاتی 
روبه رو هستند که البته بســیار سخت است 
و راه حل زیــادی هم برای آن وجــود ندارد و 
پیشنهاد هایی هم که مطرح می شوند تقریبا 
غیرممکن است و بنابراین هر آن ممکن است 
خط تولید متوقف شود. به گفته قدس، بهترین 
کشــوری که قطعات موردنیــاز صنعت ما را 
تامین می کند ایتالیا است، بااین حال ما تلاش 
کرده ایم حتی از بین فروشــندگان این کشور 

بهترین برندهای ماشین آلات را انتخاب کنیم؛ 
البته از آلمان  هم ماشین آلات وارد کرده ایم که 

جزو بهترین برندها هستند.
  خوداتکایی دلپذیر در بسته بندی

در ادامه قدس افــزود: در حال حاضر تمام 
تولید ما از ابتدا که انتخاب مواد موردنیاز است 
تا انتهای تولید بدون دخالت دست است. تولید 
بطری ها توسط ماشــین آلاتی معتبر از ژاپن 
صورت می گیــرد. ماشــین آلات درب بطری 
از معروف ترین پلاستیک ســاز دنیا از اتریش 
وارد شــده اســت. اکنون نیز در حال نصب 
یک سیســتم کاملا مجهز برای انتقال مواد از 
کارخانه به انبار هســتیم. حتی ماشین آلات 
سیستم فاضلاب این شرکت یکی از معتبرترین 
ماشین آلات است. خط تولید رب نیز یکی از 
خطوط بسیار پیشــرفته در جهان محسوب 
می شــود. به گفته وی، دلپذیــر در موضوع 
بســته بندی به این فکر افتــاده که خطوط 
بســته بندی راه اندازی کند، زیرا کارخانه های 
ایرانــی بــا ماشــین آلات مختلــف ظروف 
بســته بندی را تولید می کنند. بنابراین وقتی 
قرار است از یک ظرف پلاستیکی 450 گرمی 
استفاده کنیم گاهی 470 یا 430 گرم محصول 
پر می شــود که یکنواخت نبوده یا درب های 
بطری ها با بطری ها هماهنگ نبودند. بنابراین 
دلپذیر تصمیم گرفت ماشین آلات بسته بندی 
خود را راه اندازی کند. در مورد سس ها اکنون 
خود این شــرکت همه ظروف بسته بندی را 
تولید می کند. مقدار بسیار کمی برای کچاپ 
ظروف بســته بندی خریداری می کند، ولی با 
راه اندازی خط تولید سس سرد دراین شرکت 
ظرف یک ماه آینده حتما بسته بندی توسط 
خود شــرکت صورت خواهد گرفت. در مورد 
ظروف بســته بندی قوطی و درب قوطی نیز 
همگی از شرکت های دیگر خریداری می شوند.

  چالش های ارزی برای تجارت
قدس گفــت: ایــن شــرکت تقریبا همه 
محصولات خود را صادر می کند. کانادا، روسیه، 
کردستان عراق، استرالیا، قطر، دبی و افغانستان 
ازجمله بازارهای مهم این محصولات محسوب 
می شوند. آن طور که رئیس هیات مدیره دلپذیر 
می گوید اگر این شــرکت صادرات نداشت و 
نمی توانست از طریق کانال صادراتی نیازهای 
وارداتی خود را تامین کند با توجه به شرایط 

موجود ارزی در کشــور حتما برخی خطوط 
تولیدی شرکت متوقف می شدند.

وی ادامه داد: ممکن اســت صادرکننده در 
جریان افزایش نرخ ارز سودی به دست آورد، 
اما این رشد قیمت باعث تورم بالاتر شده و دود 
این تورم به چشم مصرف کننده ایرانی می رود و 
این در حالی است که در قبال این تورم افزایش 
درآمدی نیــز وجود ندارد، درنتیجــه تورم از 
افزایش درآمد بالاتر بوده و تقاضا به این ترتیب 
کاهــش می یابد و تولید هــم کاهش  یافته و 
قیمت تمام شــده نیز افزایش می یابد بنابراین 
نتیجه افزایش قیمت دلار چرخه خطرناکی را 
ایجاد می کند و تولیدکننده واقعی از افزایش 
قیمت دلار رضایت نــدارد. به عقیده من نرخ 
دلار باید منطقی و متعادل باشد و بالا رفتن آن 

خیری برای تولید ندارد.
 همه چیز در کشور با چالش روبه رو است

وی با اشاره به اینکه همه چیز در کشور دچار 
چالش شده اســت گفت: بخشی از چالش ها 
داخلی و بخشی بیرونی است. امسال به دلیل 
کرونا خیلی از کشورها ورود کامیون و مواد را 
ابتدا ممنوع کرده بودند و مرزها بسته شده بود، 
اما با باز شدن مرزها شــرایط هم ویژه شده و 
مانند گذشــته نیســت. موضوع دیگر آنکه با 
توجه بــه این شــرایط خارجی ها محصولات 
ویــژه ای را خواهان هســتند کــه تولید آنها 
به آســانی صورت نمی گیرد، زیرا مــواد اولیه 
ویژه برای این تولید در اختیار نیســت. بخش 
دیگــر چالش ها، امــا داخلی هســتند که به 
دلیل نوسانات مرکز توسعه صادرات است که 
بخشــنامه های مختلفی را در حوزه صادرات 
تصویب و ابلاغ می کنند و حتی به تولیدکننده 
اطلاع نمی دهند و بارهــا پیش  آمده کامیون 
در گمرک است، اما صادرات آن ممنوع شده 
است. موضوع دیگر آنکه برخی کالاها مبنای 
ارز صادراتی دارند و صادرکننده باید بر اساس 
آن مبنــا واریزنامه باطل کنــد. به عنوان مثال 

اکنون بر مبنای ارزهای جدیــد رب گوجه را 
حــدود 600 دلار در تن صــادر می کنیم، اما 
باید 750 دلار واریزنامــه باطل کنیم؛ به این 
معنا که حتی 150 دلار به بانک مرکزی بیش 
از قیمت بدهکار می شــویم و اینها مشکلاتی 
هســتند که همه تولیدکنندگان با آن درگیر 
هســتند. وی افزود: به دلیل تحریم، مسائل 
ارزی و بن بست هایی که در دنیا با آنها روبه رو 
هستیم دولت هم به درستی نمی تواند سیاست 
یکنواخت مدون در مورد صادرات داشته باشد 
و به صورت روزانه در این حوزه سیاست گذاری 
می کند که این تصمیم گیری بــه صادرات و 
تولید لطمه می زنــد. البته اگر تولیدکننده به 
معنای واقعی کلمه استانداردهای تعیین شده 
از طرف گمرک را اجرا کند قطعا در گمرک به 
مشکل نمی خورد، اما این به آن معنا نیست که 
اشکالاتی از سمت دولت نداریم، بلکه همه جا با 
ایراد روبه رو است؛ اما اگر تولیدکننده محصولی 
غیرکیفی و بدون رعایت استانداردها را تولید 
می کند و به گمرک منتقل می کند، طبیعی 
است که مغایرت این محصول با استانداردها 
مانع از صــادرات آن می شــود و تولیدکننده 
ناچار به رفع این مشــکلات است. باید گفت 
خوشــبختانه در صادرات دلپذیر با مشــکلی 
روبه رو نیستیم که دلیل آن رعایت استانداردها 

بوده است.
    برنامه های توســعه دلپذیر برای 

سال 99
رئیس هیات مدیره دلپذیر در نهایت گفت: 
به کارگیری روبات های مربوط بــه انبار، ارائه 
سه گروه محصول جدید تولیدی و راه اندازی 
خطوط تولید مربوط به آنهــا و افزایش تولید 
ازجمله برنامه های این شرکت برای سال جاری 
است. حمل محصولات با اســتفاده از وسایل 
نقلیه شرکت به سراسر کشور دیگر اقداماتی 
است که این شرکت در دستور کار خود داشته 

و اجرایی کرده است.
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